

## International Roma Day 2020, Realizing Roma Women's Rights

We are #RomaWomenPower



### **This year's theme for the International Roma Day (8 April) is "Roma Women Power: Realizing Roma Women's Rights"**

Happy International Roma Day! On this day we celebrate the achievements made by the Roma women's rights movements in Eastern Europe and explore the next steps to achieving equality for Roma women.

Have a look at the results of our development cooperation project, Roma Women's Power which creates employment opportunities for Roma women in Ukraine, Belarus and Moldova.

Our partners, Roma women's organizations working in these countries, published today also a public regional statement to raise awareness on the situations of Roma women in their countries. Have a look! This work is supported by the Ministry of Foreign Affairs of Finland through the development cooperation funds.

### **Statement for International Roma Day by Roma Women's NGOs in Belarus, Moldova, Ukraine**

Roma women from Ukraine, Moldova and Belarus formed the Regional Network of Romani Women in 2019 to fight against social exclusion, lack of political participation, unequal access to employment and gender discrimination.

While some progress has been made in recognizing the multiple discrimination and inequalities faced by Romani women and girls in access to public services and economic resources, much policies and concrete measures are urgently needed to realize their rights and to make sure that 'no one will be left behind' (Agenda, 2030).

**We acknowledge** that investment is needed to empower Roma women, particularly young women, to promote and ensure their full and effective participation in all areas of public policy. In this regard we propose that the appropriate national authorities and institutions of Ukraine,

Moldova and Belarus encourage Roma women, those young women in particular, to obtain higher education and training, and invest in education and training of Roma women in key domains, including public administration, governance, law, healthcare and social services.

**We call** on government of three countries to fulfill all international obligations in the area of combating Roma discrimination and gender inequality.

**We commit** to work in partnership with regional, national and local authorities, and provide the knowledge of Romani women and their organisations for the development of measures and services that make concrete and genuine in the lives of Romani women and girls and contribute to their meaningful participation in their communities and in the society.

**We recommend** to all stakeholders at national and Regional level to design gender-sensitive objectives for post-2020 Roma Strategy and to respect, promote and realize the rights of Roma women and girls.

o-o-o

## **Заявление организаций и инициатив женщин-рома в Беларуси, Молдове, Украине по случаю Международного Ромского Дня (8 апреля 2020 г.)**

Женщины рома из Украины, Молдовы и Беларуси создали в 2019 году Региональную сеть женщин рома для борьбы с социальной изоляцией, отсутствием участия в политической жизни, неравным доступом к занятости и дискриминации по признакам этнической принадлежности и пола.

Несмотря на некоторый прогресс в признании множественной дискриминации и неравенства, с которыми сталкиваются женщины и девочки рома в доступе к государственным услугам и экономическим ресурсам, в наших странах срочно требуются конкретные меры для реализации их прав и выполнения Целей устойчивого развития, чтобы «никто не остался в стороне» (Повестка дня, Цели устойчивого развития, 2030).

**Мы признаем**, что необходимы инвестиции для расширения возможностей женщин рома, особенно молодых женщин, в целях поощрения и обеспечения их полного и эффективного участия во всех областях общественной жизни и государственной политики. В этой связи мы предлагаем соответствующим национальным органам власти и учреждениям Украины, Молдовы и Беларуси поощрять женщин рома, особенно молодых женщин, получать высшее образование и профессиональную подготовку, а также вкладывать средства в образование и профессиональную подготовку женщин рома в ключевых областях, включая управление, право, здравоохранение и социальные услуги.

**Мы призываем** правительства трех стран выполнить все международные обязательства в области борьбы с дискриминацией рома и гендерным неравенством.

**Мы обязуемся** работать в партнерстве с региональными, национальными и местными властями и предоставлять знания о женщинах рома и их организациях для разработки мер и услуг, улучшают жизнь женщин и девочек рома и способствуют их значимому участию в своих общинах и в обществе в целом.

**Мы рекомендуем** всем заинтересованным сторонам на национальном и региональном уровнях разработать задачи, учитывающие гендерные аспекты, для Стратегии рома на период после 2020 года и уважать, поощрять и реализовывать права женщин и девочек рома.